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摘   要 

 

    圖書館和檔案室一直被認為是存儲書報的地方，其實不然，圖書館是豐富

人類心靈，捍衛人類求知權利的最重要機構。圖書館需要考慮的另一種重要因

素是如何運用人工和自然光來控制光線，其內部擺放成千上萬的書籍，不能直

接被放置於太陽光下也不能太過於潮濕，但又同時應該有足夠的自然光適及通

風，便於讀者和學者閱讀，為了讓內外部使用空間動線，每一個小細節能使圖

書館每一個環節都能夠充分得到利用，而這也是本研究的創作動機來源。 

 

    本研究創作第一章以解讀台灣藝術大學「圖書館整修工程」案例為主，創

作內容為基礎，探討創作範圍、方法及步驟為導向。第二章則以本案舊有建築

物及擴建工程為前導，以各種不同的設計創意、想法及技法混合的想像併出，

或是將其中設計方向延伸思考。本案著重於外牆大面積的玻璃牆和非常具有斜

條性的框架造型，自然光引入及天花板曲線造型、燈光照明、空間動線等等以

此方向為出發點，相信可將本作品設計創作工程發揮極致。 

 

    第三、四章主要是透過本案規劃設計整體施工、分項計劃，完整圖說、施

工大樣圖及水電、空調、消防套圖等融合分析概述。也將凝聚校方力量，配合

館方需求，藉由創意環境來彰顯現代化大學、圖書館規模與特色，共同展現出

空間最深遂的自然風采與值得師生共同留戀迷人的好地方。進而瞭解圖書館資

源是豐富人類心靈及善知識對教育的助益。 

 

    最後第五章則以本案圖書館完成後，最終能夠達成本圖書館設計所欲達成

的相關目標設定。透過創意設計及巧妙工法，主要是為了使建築物空間更適合

所在場地，令人們感受到一個便於使用的、友好的圖書館。同時，更希望藉此

提供我國圖書館界日後規劃相關服務時的參考。 

 

關鍵字：室內裝修、國立台灣藝術大學、圖書館 
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ABSTRACT 
Library and documentation room have not only been regarded as a place for 

storing books and documents, but also as the most important place for enriching 
human mind and treasuring human knowledge. It is critical for a library to control the 
lighting by managing nature light and artificial light. A library contains thousands of 
books, it for sure cannot explore to direst sunlight and humidity. Proper nature light 
and vitalization bring the comfort to the readers in the library. This research is intent 
to discover each small detail for building up a user friendly environment in a library. 

The first chapter analyzed the scope, the concepts, creation guidelines and 
steps of the library renovation project of Taiwan University of Arts. The second 
chapter discussed the innovation ideas and techniques which given the old building 
expansion and new appearance. It focused on the usage of outer big glass wall and 
the slant frame structure intent to draw sunlight to fill up the various spaces in the 
building. 

The third and fourth chapters analyzed the construction plan, sub plans, 
drawing descriptions, and detail drawings for plumbing, electricity, air conditioning, 
and fire fighting equipments. With the full supports from school administration, the 
researcher tried to build an attractive and functional library, and at the same time, to 
form the impression of a modern university with great library as well. 

In chapter five, the researcher evaluated the achievement of the project upon 
its completion and checked to see if it meets the goal. By adopting creative design 
and ingenious method, the project blended a building into the environment and made 
the library a user friendly public facility. It was hoped that the project would provide 
a valuable reference for the future library constructions in Taiwan. 
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